
تاريخچه مختصري درباره سازمان 
منافقين خلق بفرماييد تا وارد بحث 

شويم. 
سازمان مجاهدين خلق در سال 1344 تأسيس 
شد و در اوايل دهه 50 تغيير ايدئولوژي داد و به 
ماركسيست گرايش پيدا كرد كه در آن برهه از 
تاريخ رأس س��ازمان افرادي مانند تقي شهرام 
و بهرام آرام بودند.تئوريس��ين تغيير ايدئولوژي 
سازمان تقي شهرام بود، البته بايد به اين نكته هم 
اشاره كرد كه اصلًا خود سازمان از بدو تأسيس 
هم دچار برخي از تضاده��اي ايدئولوژيك بود  و 

رگه هايي از التقاط را مي توان در آن پيدا كرد. 
بعد از پيروزي انقلاب اسلامي سازمان مجاهدين 
خلق از انقلاب سهم خواهي و رفته رفته مشكل 
پيدا مي كن��د و در تقابل با نظام اس��لامي قرار 
مي گيرد؛ به شكلي كه در مردادماه سال 1360 
رسماً اعلام مبارزه مسلحانه عليه نظام جمهوري 

اسلامي مي كند. 
با اع��لام مبارزه مس��لحانه، يك��ي از مهم ترين 
اقدامات س��ازمان عليه نظام، عمليات هفت تير 
بود و بعد از آن نيز عمليات هشت شهريور اهميت 
دارد، طي س��ال ها و ماه هاي بعدي نيز اين روند 
ادامه پيدا مي  كند و ترورهاي مختلفي را انجام 
مي  دهد كه بس��ياري از مسئولان كش��ور را به 
شهادت مي  رساند؛ نكته مهم درباره سازمان اين 
است كه فقط سراغ مسئولان نظام نمي  رفتند و 
حتي افراد عادي را هم به شهادت مي  رساندند، 
البته يكي از پروژه هاي سازمان مجاهدين خلق 
در روند فعاليت هاي خود پروژه كشته سازي هم 
بود كه اعضاي جدا ش��ده اين سازمان به شكل 

مفصل درباره اين موضوع صحبت كرده اند. 
اين كشته سازي چگونه است و دليل 
استفاده منافقين از اين استراتژي 

چيست؟
به گفته افراد جدا شده از سازمان، مسعود رجوي 
از اين پ��روژه به عن��وان پ��روژه »بانك خون« 

نام مي  برده اس��ت و كليدواژه رج��وي در پروژه 
كشته سازي واژه بانك خون بوده است. كاركرد 
اين بانك خون براي مس��عود رج��وي اين بوده 
كه در بعد داخلي سازمان با استفاده از اين بانك 
خون، نيروهاي خود را تقويت مي  كرده و به آنها 
روحيه مب��ارزه مي  داده اس��ت، در بعد خارجي 
نيز اين بانك استفاده تبليغاتي عليه جمهوري 
اسلامي داشته و هر جايي كه مي  رفته و صحبت 
مي  كرده اس��ت، اين ليس��ت را با اين هدف كه 
بگويد جمهوري اس��لامي اين تع��داد از افراد را 
كش��ته ، همراه خودش مي  برده است. البته اين 
ليستي كه مسعود رجوي به عنوان بانك خون از 
آن استفاده مي  كرده نيز خيلي جالب است، مثلًا 
كساني از س��ازمان كه در اثر تصادف يا به مرگ 
طبيعي مي  مردند هم اسمشان را در اين ليست 

مي  گذاشته است. 
آقاي مسعود خدابنده در روايت كتابش كه اخيراً 
هم چاپ ش��ده اس��امي برخي از اين افراد را در 
قسمت بانك خون آورده اس��ت، مثلًا مي  گويد 
اس��م يكي از اعضا  ك��ه در درگيري هاي داخلي 
سازمان كشته شده بود، در بانك خون آورده شد 
و حتي افرادي را كه در عمليات مرصاد و به تعبير 
سازمان در عمليات فروغ جاويدان كشته شدند 
نيز اسمشان در ليست بانك خون رفته بود، حتي 
يكس��ري از همين افراد كشته شده در عمليات 
فروغ جاويدان نيز اسامي شان بين افرادي است 
كه مدعي هستند در س��ال 67 كشته شده اند. 
اين پروژه كشته س��ازي عليه نظام بار تبليغاتي 
دارد و منافقين از اين مسير براي تضعيف نظام 

بهره مي  برند. 
براي تأثيرگذاري روي جامعه هم از 

اين استراتژي استفاده شده است؟
ما در وقايع اخير خيل��ي از اين موارد را ديديم و 
اگر به س��ال 88 بازگرديم، در انتخابات رياست 
جمهوري دهم شاهد اين موضوع كشته سازي 
بودي��م. اين موض��وع در فض��اي آن دوره براي 

تهييج جرياني كه طرفدار نامزد شكست خورده 
انتخابات بودند، استفاده مي  شد. 

به ش��كل كلي پروژه كشته س��ازي در جريانات 
سال 88 هم ديده مي  شود و اس��نادي در مورد 
سازمان منافقين در اين سال داريم كه به دنبال 
انجام عمليات تروريس��تي بودند، عملياتي كه 
مي  توانس��ت با توجه ب��ه فضاي ناامني كش��ور 
در آن بره��ه ضريب بگيرد و دوب��اره عليه نظام 
مورد اس��تفاده قرار بگيرد. من اخيراً شنيدم كه 
در فضاي شرايط فعلي هم س��ازمان با استفاده 
از ش��بكه هاي مجازي چندتا جوان را تهييج و 
ترغيب كرده بودند كه بمب گذاري هاي موضعي 
در برخي از نقاط مختل��ف پايتخت انجام دهند 
كه خداروش��كر يكي دو مورد از اين موارد قبل 
از اقدام شناسايي ش��د و آن پروژه سازمان هم 

شكست خورد. 
در مورد س��ازمان منافقين بايد به اين موضوع 
توجه كني��م، همانطور ك��ه اينه��ا در دهه 60 
عمليات تروريستي انجام مي  دادند، الان هم اگر 
فرصت آن برايشان فراهم شود، اين كار را انجام 
مي  دهند و نبايد اين تصور به وجود بيايد كه كار 
فرقه رجوي تمام شده و آنها نشسته اند در آلباني 
و صرفاً كارهاي رسانه اي انجام مي  دهند و فقط 
در فضاي مجازي فعال هستند، بلكه خطر آنها 
همچنان وجود دارد و اگر فرصت پيدا كنند عليه 

مردم به عمليات تروريستي دست مي  زنند. 
در اغتشاشات اخير از نظر رسانه اي 

چه مقدار فعال بوده اند؟
من رسانه هاي سازمان را به شكل مداوم دنبال 
مي  كن��م؛ مث��لًا رس��انه س��يماي آزادي را كه 
تلويزيون اينهاست، دنبال مي  كنم كه هر روز با 
رپورتاژ بالا گزارش اغتشاشات داخل كشور را با 
تعابيري مانند قيام يا انقلاب مردم ايران پوشش 
مي  دهد و حتي براي اين وقايع و اغتشاشات اخير 
روزشمار دارند و به ش��دت روي اين موضوع از 

لحاظ رسانه اي كار مي  كنند. 

يك اقدام ديگري كه انجام مي  دهند، اين است 
كه چون در بين گروه هاي اپوزيسيون هم طرفدار 
خاصي ندارند و طرد ش��ده اند با پوشش تازه اي 
علم ضديت عليه نظام را برداشته اند و بدون اينكه 
پلاكارد س��ازمان را داشته باشند با پوشش هاي 
ديگر مانند سلطنت  طلب يا پرچم شير و خورشيد 
وارد مي  شوند و عليه نظام تبليغات مي  كنند. من 
با يكي از اعضاي جدا ش��ده سازمان كه صحبت 
مي  كردم، مي  گفت از پرچمي كه اين افراد دست 
گرفته اند مي  توانم بفهمم كه اين پرچم، پرچم 
ملي گراها نيس��ت، بلكه پرچمي است كه خود 

سازمان مورد استفاده قرار مي  دهد. 
از آقاي خدابنده در مورد اينكه ميزان جذب هاي 
اخير س��ازمان چه مقدار اس��ت، س��ؤال كردم، 
مي  گفت مانند سال 56 و 57 ديگر جذب توده اي 
ندارد و الان ج��ذب نخبگاني انج��ام مي  دهد، 
ببينيد چن��د ت��ا از ورزش��كارها، هنرمندان و 
س��لبريتي  هايي كه در ايران فع��ال بودند، الان 
عليه جمهوري اسلامي در حال فعاليت هستند و 
در كتاب »تهران تا تيرانا« هم روايت  هايي داريم 
كه خيلي از هنرمندان جذب سازمان منافقين 
خلق شدند، حتي سازمان س��راغ فردي مانند 
مرحوم محمدرضا شجريان رفت تا او را به سمت 
سازمان جذب كند كه رسماً و علناً مرحوم پيغام 
داد دست از سر من برداريد و اين بعد ديگري از 

فعاليت هاي سازمان مجاهدين خلق است. 
دلي�ل اينكه س�ازمان ديگر جذب 
توده اي ن�دارد و مجب�ور به جذب 

نخبگان شده  است، چيست؟ 
به دليل همان رفتار دهه 60 ي��ك نوع تنفر در 
جامعه نسبت به آنها ايجاد شد.   اين اتفاق افتاد 
و البته بايد اين نكته را هم عرض كنم كه اعضاي 
جدا شده سازمان مي  گويند اعضايي كه اكنون به 
سازمان نزديك مي  شوند، رابطه استخدامي دارند 
و رس��ماً به آنها پول مي  دهند و آنها را استخدام 
مي  كنند، يعني ديگر آن رابطه جذب ايدئولوژيك 
در كار نيست، بلكه اين افراد رسماً مزدور سازمان 
هس��تند و با پولي كه س��ازمان به آنها مي  دهد 

تبديل به كارمند سازمان مي  شوند. 
به غير از پروژه كشته س�ازي ديگر 
برنامه هاي سازمان براي جذب مردم 

چيست؟
دو، سه هزار نفر از اعضاي س��ازمان مجاهدين 
خلق كه الان در تيرانا هس��تند در كهولت سن 
به سر مي  برند. كساني هستند كه از همان اوايل 
انق��لاب جذب ش��ده اند، ول��ي الان ايدئولوژي 
سازمان براي جذب توده اي تغيير كرده و بيشتر 
سعي مي  كند از طريق تأثيرگذاري بر افراد آنها 
را براي انج��ام اهداف مورد نظر به س��مت خود 
بكش��انند و ديگر آن فرآيند ج��ذب حداكثري 
مدنظرشان نيست. مثلًا همين افرادي كه اقدام 
به عمليات بمب  گذاري كردن��د يا آن فردي كه 
جوانان مشهدي را شهيد كرده بودند، مي  گفتند 
تحت تأثير ش��بكه هاي اجتماعي م��ا اين كار را 
انجام داديم و چه بسا آن سمت ديگر شبكه هاي 
اجتماعي كه اين افراد را ترغيب به اين جنايات 
كرده يك��ي از اعضاي مجاهدين خلق نشس��ته 
بوده باش��د.  منافقين الان در فض��اي توئيتر و 
شبكه هاي اجتماعي به ش��دت فعال هستند و 
عكس��ي هم اخيراً از فعاليت هاي سايبري آنها 
منتشر ش��ده كه نش��ان مي  دهد زنان و مردان 
پشت سيستم نشسته و در حال فعاليت بودند. 
در حوادث اخير اغتشاشگران در اعترافات خود 
تأكيد دارند كه تحت تأثير شبكه هاي اجتماعي 

به اين كارها تن داده اند. 
رويه س��ازمان نسبت به س��ال هاي اول انقلاب 
تغيير كرده و چون برخلاف آن زمان كه جوانان 
علاقه داشتند به شكلي با سازمان ارتباط بگيرند، 
الان به شكل نفرت انگيز به سازمان نگاه مي  كنند 
و حتي در ميان اپوزيسيون هم طرفداري ندارند. 
منافقين ب��ه دنبال اين هسس��تند كه از طريق 
ش��بكه هاي مجازي بدون اينكه حت��ي خود را 
به جوان��ان معرفي كنن��د، روي جوان��ان تأثير 

داشته باشند. 

»بانک خون« اسم رمز پروژه کشته سازی بود
يك نويسنده و پژوهشگر تاريخ معاصر در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد

 رئيس مركز مديريت پيوند و درمان وزارت بهداشت از انجام غربالگري 
پيشرفته ناباروري در شهرهاي كوچك خبر داد. 

 رئيس مركز مديريت بيمارس��تاني و تعالي خدم��ات باليني وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزش��كي از اجراي برنامه پزشك خانواده و 
نظام ارجاع با همكاري معاونت بهداشت و دفتر آمار و فناوري اطلاعات 

وزارت بهداشت از اول دي سال 1401 خبر داد. 
 رئيس مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضائيه از ايجاد س��امانه و 
بانك اطلاعاتي محكومان متواري خبر داد و گفت: اين اقدام با همكاري 

دادستاني كل كشور انجام شده است. 
 رئيس بنياد ش��هيد و امور ايثارگران گف��ت: 60 درصد افراد تحت 

پوشش بنياد شهيد از بانوان هستند. 
 معاون فني شركت حمل و نقل اتوبوسراني تهران گفت: از شهريور 
تا مهر امسال در دو ماه، ۲43 دس��تگاه اتوبوس دولتي و 550 دستگاه 

اتوبوس بخش خصوصي، بازسازي و بهسازي شده است. 
 رئيس س��ازمان نظام پرس��تاري از گنجاندن اعتب��ار تعرفه گذاري 
خدمات پرستاري در سرانه سلامت كش��ور خبر داد و از حمايت هاي 

رؤساي قوا در اين باره قدرداني كرد. 
 مدير عامل سازمان زيباسازي شهرداري تهران از تشكيل كميسيون 
سازه هاي تبليغاتي در اين سازمان با هدف بررسي مشكلات، گزارشات 
و تماس هاي مردمي مربوط به سازه هاي تبليغاتي در سطح شهر تهران 

خبر داد. 
 رئيس س��تاد مديريت بح��ران در مي��راث فرهنگي با بي��ان اينكه 
ايران س��رزمين بي قرار اس��ت، گفت: در زلزله بم بيش��تر كشته ها در 

ساختمان هاي جديد بود. 

سجاد آذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

گفت وگوي»جوان« با دكتر طالبي 
متخصص طب ايراني و استاد دانشگاه شهيد بهشتي

سودجويي عطاري ها 
جان مردم را به خطر مي اندازد

چند ماهي اس�ت بح�ث پلمب برخ�ي عطاري ه�ا به دليل فروش 
اقلام ممنوعه در رسانه ها و فضاي مجازي سروصداي زيادي به پا 
كرده است. گويا برخي عطاري ها به محلي امن براي داد  و  ستد مواد 
مخدر تبديل شده است. در پي اين موضوع با صديقه طالبي، دكتراي 
طب ايراني و اس�تاد دانشگاه شهيد بهش�تي گفت وگو كرده ايم. 

چرا برخي عطاري ها تجويز دارو مي  كنند؟
وجود عطاري ها در سطح كشور قابل توجه است و توجيه كاربردي دارد، 
اما متأسفانه سودجويي و سوء  استفاده برخي افراد باعث مي شود نام اين 
حرفه لكه  دار ش��ود. خيلي از اين عطاري ها اصلًا صلاحيت تجويز دارو 
ندارند، اما متأس��فانه به صورت كاملًا تجربي نه تحصيلات دانشگاهي 
اقدام به نوشتن نسخه براي بيمار مي كنند كه در برخي موارد جان فرد 

را به خطر مي اندازند. 
بازرسي نهادهاي نظارتي كجاست؟ 

اين طوري نيست كه اصلًا نهادهاي نظارتي ورود نكرده باشند وگرنه اين 
تعداد عطاري  هايي كه پلمب شدند نمي  بايست پلمب مي  شدند. ما به 
صراحت قوانيني در اين باره داريم كه اجرا مي  شود، اما ضعف  هايي وجود 

دارد كه بايد بيشتر رسيدگي شود. 
به نظر شما مشكل اصلي عطاري ها چه موضوعي است؟ 
الان فضاس��ازي  هايي كه درباره عطاري ها انجام شده و حتي منجر به 
پلمب شده فقط درباره فروش مواد مخدر است، اما من به نكته اي مهم تر 
از اين اشاره مي كنم و آن تجويز آگاهانه برخي از اين عطاري ها است. 
آگاهانه از اين بابت كه عطار فقط و فقط فروشنده است و نبايد در كار 
دكتر طب سنتي دخالت كند؛ اصلًا صلاحيت تجويز ندارد، اما در حال 
حاضر كدام عطاري را مي شناسيد كه فقط با تجويز دكتر طب سنتي 

گياهان دارويي را به بيمار تحويل دهد؟ ! 
شنيده مي  ش�ود بيش�تر عطاري ها منبع درآمدشان از 

فروش داروهاي مكمل است. 
صراحتاً در قانون آمده كه عطاري ها ب��ه  هيچ  وجه ممكن حق فروش 
دارو ندارن��د. عطاري ها تنها محل عرضه عرقيج��ات مجاز، روغن هاي 
مجاز، ادويه و گياهان خشك مي  باشند و بايد از عرضه هر دارو، مكمل و 
خدماتي خودداري كنند، اما متأسفانه با توجه به تبليغ گسترده برخي 
داروها و استقبال جوانان، در بحث داروهاي ورزشي و لاغري كه بعضاً 
بسيار گران قيمت هم هس��تند، باعث مي ش��ود جوانان با مصرف اين 
داروها كه به متامفتامين يا همان شيشه است، معتاد شوند. براي همين 
به خانواده ها هشدار مي دهم درباره آثار و تبعات مخرب مصرف اينگونه 
قرص ها به فرزندان مش��ورت دهند. عوامل سودجو همه جا در كمين 

هستند و براي كسب درآمد بيشتر دست به هر كاري مي زنند. 
قديم ها بس�ياري از عطاري ها به صورت وراثتي نسل به 
نسل منتقل مي شد. امروز مجوزها بر چه اساسي صادر 

مي شود؟ 
شايد قبلًا اين طور بوده است، اما امروز صدور مجوز فعاليت عطاري ها 
منوط به گذراندن دوره هاي آموزشي است. افراد متقاضي با ارائه مدارك 
و بررس��ي هاي لازم و تأييد صلاحيت مي توانند فقط مجوز عطاري يا 
دستيار عطاري را بگيرند. به هر حال بايد نحوه ارائه خدمت عطاري ها به 
شكلي باشد كه در چارچوب ساختاري دقيق تخلفاتي كه در اين حوزه 

رخ مي دهد تحت نظارت قرار گيرد. 
با اوضاع و احوالي كه از عطاري ها مشاهده مي شود به نظر 
نمي رس�د نظارت دقيقي وجود داشته باشد، چون همه 

عطاري ها به درخواست مشتري دارو تجويز مي كنند؟
بله قطعاً همين طور است. امروز در بسياري از عطاري ها فرد با مدرك 
عطاري اقدام به تجويز مي كند؛ يعني به طور واضح خلاف قانون عمل 
مي كند و متأسفانه در بسياري از شهرستان ها حتي يك فرد با دريافت 
مدرك دس��تياري اقدام به افتتاح مغازه عطاري و با مدرك دستياري 

اقدام به تجويز دارو مي كند. 
چرا طب سنتي هنوز در ايران جا نيفتاده است؟

در وزارت بهداش��ت به رغم اينكه ما معاونت دفتر ايراني طب بهداشت 
را داريم، اما چون هنوز فرهنگ س��ازي صورت نگرفته اين اتفاقات رخ 
مي دهد. ما در قانون به صراحت داريم كه وظايف يك پزشك طب سنتي 
تا كجاس��ت و باز هم به صراحت در قانون نوشته شده كه وظيفه عطار 
چيست، اما متأسفانه دخالت عطارها در كار پزشكان متخصص آنقدر 

زياد شده كه كار را براي بازرسي نهادهاي نظارتي سخت كرده است. 
منظور از دخالت تا چه حدي اس�ت؟ مثلًا بس�ياري در 
عطاري ه�ا و مطب ه�اي غير مجاز طب س�نتي اقدام به 

انداختن زالو يا حجامت مي كنند. 
اگر قانون ملاك باش��د خير، عطاري ها نباي��د اي��ن كار را بكنند، اما 
هيچ كدام اين را رعايت نمي كنند. متأس��فانه آنها نمي دانند كه برخي 
افراد با زالو يا حجامت ش��رايط جسماني بدن ش��ان بدتر مي شود، اما 
متخصصان طب سنتي با توجه به پژوهش هايي كه قبلًا انجام داده اند 

مي دانند كه چكارهايي براي شخص بيمار بايد انجام داد يا نداد. 
تفاوت دكتر طب سنتي در چيست؟

همه دكترهاي طب سنتي ابتدا بايد مدرك دكترای داخلي را بگيرند و 
بعد با توجه به علايق رشته مورد نظر در دوره هاي تخصصي يك رشته 
را انتخاب مي كنن��د و يكي مثل من دكتراي تخصص��ي اش را در طب 
سنتي ادامه مي دهد. متأس��فانه اين موضوع براي مردم فرهنگ سازي 
نشده اس��ت. هنوز خيلي ها نمي دانند ما پزشك هستيم و براي گرفتن 
دكتراي تخصصي رشته طب سنتي را انتخاب كرده ايم و اين عدم آگاهي 
به خاطر عدم فرهنگ سازي طب س��نتي در جامعه است. طب سنتي 
بسيار رشته فراگيري است، اما مردم فقط آن را با عرقيات و گل گاوزبان 

مي شناسند. 
 مي توان گفت طب سنتي در ايران احيا شده است؟

ما در طب سنتي دس��تاوردهاي زيادي داشته ايم و خيلي از بيماران با 
مراجعه به كلينيك هاي طب ايراني، بيماري شان برطرف شده است و 
اين موضوع در كل دنيا به اثبات رس��يده كه طب هاي مكمل قوي تر و 
كارآمدتر هستند. ما در طب ايراني داروهاي مختلف را مورد پژوهش 
قرار می دهيم و آزمايش مي كنيم. در واقع بس��ياري از گياهان دارويي 
براي همه نوع افراد خوب نيست و شايد مضر هم باشد. ما با آزمايشات 
مختلفي كه از قبل روي انسان و حيوانات انجام داده ايم، همواره درصدد 
كمترين اشتباه در تجويز دارو به بيماران هستيم. امروزه حضور پر رنگ 
مردم در كلينيك هاي معتبر و مجوز دار و علاقه آنها به استفاده از گياهان 

دارويی نويد بخش احياي طب سنتي در كشورمان است. 
به نظر شما مافياي دارويي در طب سنتي وجود دارد؟

در حال حاضر متأسفانه بسياري از عطاري ها اقدام به فروش داروهاي 
ترك اعتياد، انرژي زا و لاغري مي كنند كه اين غير قانوني است، پس 
نتيجه مي گيريم كه مافيا وج��ود دارد وگرنه اين گونه اقلام نبايد در 
عطاري ها موجود باشد. اگر صادقانه بخواهم بگويم نظارت در چارچوب 

طب سنتي در جامعه بايد مشخص شود و در حال حاضر نيست. 
رشته دكتراي طب س�نتي در كدام دانشگاه ها تدريس 

مي شود؟
در چهار دانشگاه علوم پزشكي ايران، دانشگاه شاهد، دانشگاه بهشتي 
و دانشگاه تهران رشته دكتري طب سنتي براي علاقه مندان اين رشته 

تدريس مي شود. 

مهندس برق است و آمده پشت تريبون، تا از دخترش »مريم 
ميرزاخاني« بگويد؛ مغز متفكر رياضي ايران و استاد دانشگاه 

استنفورد امريكا!
نخست با يك خواهش آغاز مي كند:

- مريم بزرگ بود، اما بايد الگو باش�د، نبايد اسطوره شود. غلو 
نوعي ترياك است. غلوكننده خود را فراموش مي كند!

آنگاه به شرح فروتني وي مي پردازد:
- ما خبر دريافت جايزه فيلدز ]نوبل رياضيات؛ ويژه افرادي كه 
كشف مهمي در رياضي كرده اند[ را از راديو شنيديم. پرسيدم 

چرا نگفتي؟ گفت چيز مهمي نبود!
و با نكات جانداري ادامه مي دهد:

- او مشتي اس�ت نمونه، از يك خروار مريم؛ اگر مريم در يك 
روستاي دورافتاده بود، اكنون كجا ايستاده بود؟ در خانواده اي 
كه ملاك آرامش باش�د و پ�ول نباش�د، بچه تكلي�ف خود را 

مي داند!
و سرانجام يك تقاضا: »استعدادها را زنده به گور نكنيم!«

چقدر حرف حسابي در يك نطق كوتاه!
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   حيدري- خوزستان: اخيراً كميته امداد استان خوزستان 
اعلام ك��رده طبق بخش��نامه اي كه صادر شده اس��ت، مادران 
سرپرس��ت خانوار كه حداقل بگير س��ازمان تأمي��ن اجتماعي 
هستند و حقوق ماهانه حداقلي دارند و فرزندانشان قبل از اين 
بخشنامه مستمري بگير و مددجوي كميته امداد امام محسوب 
مي شدند، مستمري آنها قطع ش��ده و ديگر مددجوي كميته 
امداد محسوب نمي شوند و فقط مادر سرپرست خانواده امكان 
دريافت مستمري را دارد. براي اعتراض نسبت به اين بخشنامه 
چندين بار به كميته امداد مراجعه كرده ام كه جواب روش��ني 
دريافت نكردم. حتي درخواست رؤيت بخشنامه اي را كردم كه 
اين دستور طبق آن صادر شده است، اما آن را هم به مددجويان 
نشان نمي دهند و در جواب مددجويان اعلام مي كنند كه اين 
دستور از مركز صادر شده است و امكان تغيير آن وجود ندارد. اين 
رويه جوابگو نبودن كميته امداد استان خوزستان به مددجويان 
باعث ناراحتي مددجويان و مستمري بگيران شده است. از آقاي 
بختياري، رياست كميته امداد امام خميني )ره( تقاضا مي كنم 
اين بخشنامه را لغو كنند و اگر چنين بخشنامه اي از مركز صادر 

نشده است نسبت به بررسي موضوع اقدام كنند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹۱۹۰۹۶۸۵3۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد
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در ماجراي حمله تروريستي در ايذه ش�اهد بوديم كه هر چند در ابتدا 
صفحات مجازي منتسب به اغتشاش�گران در اين شهر، به تمجيد اين 
حمله اق�دام كرده بودند، ولي مدتي بعد كه معلوم ش�د اي�ن حمله به 
كشته و زخمي شدن برخي از شهروندان معمولي منجر شده با چرخش 
۱۸۰درجه اي تلاش كردند تا اين اقدام تروريستي را به نيروهاي حافظ 
امنيت مرتبط كنند و آنها را عاملان اين اقدام تروريستي جلوه دهند. 
حتي در ادامه رس�انه هاي معاندين و وابس�تگان به نظام س�لطه نيز با 
قدرت تمام تلاش كردند اين دروغ را براي مردم عادي سازي كنند. هر 
چند مدتي بعد فيلم نيروهاي حافظ امنيت منتشر شد كه با وجود اينكه 
توسط تروريست ها مورد هدف تيراندازي بودند، اما اسلحه دفاع از خود 

را هم نداشتند، اما اين رسانه ها بر دروغ پردازي ادامه دادند و حتي امروز 
هم كه دو نفر از اين تروريست ها كشته و برخي ديگر بازداشت شده اند 
هم بر اين دروغ پردازي ادامه مي دهند. اس�تراتژي تأثي�ر بر جامعه با 
سوءاستفاده از افراد كشته شده در جريان شلوغي هايي  كه اين روزها 
توسط رسانه هاي ضدانقلاب استفاده مي شود، يك روش معمول است كه 
از مدت ها پيش توسط ضدانقلاب و مخصوصاً منافقين مورد استفاده قرار 
مي گيرد. به منظور بررسي بيشتر اين استراتژي و همچنين شيوه و دلايل 
استفاده از آن به سراغ يك نويسنده و پژوهشگر تاريخ معاصر رفته ايم. 
در گفت وگو با محمد جعفربگلو نويس�نده كتاب »تهران تا تيرانا« اين 
موضوع را بيشتر مورد كنكاش قرار داده ايم كه در ادامه ارائه مي شود. 

وحیدصابري

مواد اوليه توليد فيلتر تصفيه خون
 وارد کشور شد

مدي�ر عام�ل س�ازمان ت�داركات پزش�كي هلال احم�ر از 
واردات م�واد اولي�ه ب�ا كيفي�ت ب�راي تولي�د فيلت�ر تصفي�ه 
خون ك�ه م�ورد اس�تفاده بيماران تالاس�مي اس�ت، خب�ر داد. 
عليرضا عسكري، مدير عامل س��ازمان تداركات پزشكي گفت: يكي از 
محصولات مهم و توليدي اين شركت، فيلترهاي تصفيه خون مورد نياز 

بيماران تالاسمي است. 
مدير عامل س��ازمان تداركات پزش��كي با بيان اينكه م��واد اوليه اين 
محصول وارداتي است، افزود: فيلترهاي لوكوسيت در سال ۹7 تحريم 
شد و اس��تفاده از مواد اوليه ديگر ش��ركت ها نيز مشكلاتي را به وجود 

آورده بود كه با ورود مواد اوليه با كيفيت اين مشكل برطرف مي شود. 
عسكري با اشاره به اينكه مواد اوليه توليد 100 هزار فيلتر براي توليد 
يكساله كشور كافي است، ادامه داد: در صورت نياز، محموله جديدي 

بعد از درخواست وزارت بهداشت وارد كشور مي شود. 
وي با اش��اره به اينكه ارز اي��ن بخش حذف شده اس��ت، گفت: حذف 
ارز ترجيحي مش��كلاتي در تأمين س��رمايه در گردش واحدها مانند 
سهاهلال ايجاد كرده و س��رمايه در گردش با حذف ارز، شش تا هفت 
برابر افزايش يافته است.  وي با بيان اينكه اقلام توليدي شركت سهاهلال 
تحت پوشش شركت هاي بيمه اي است و هزينه اي به بيماران تحميل 
نمي شود، ادامه داد: انتظار مي رود كه بانك ها، براي همكاري در تأمين 
سرمايه در گردش و كمك به تداوم فعاليت هاي اين شركت ها همكاري 
داشته باشند.  مدير عامل سازمان تداركات پزشكي با اشاره به اينكه در 
بخش توليد سرنگ با توليدات چند شركت داخلي صددر صد نياز كشور 
تأمين شده است، ادامه داد: در اين بخش، شركت سها هلال احمر، توان 

صادرات محصولات توليدي خود را دارد. 

83 درصد زندانيان اغتشاشات اخير
 آزاد شدند

رئيس كل دادگستري استان تهران 
گفت: ۸3 درص�د از اف�رادي كه در   قضایی

جريان قضايا و اغتشاش�ات اخير اس�تان تهران روانه زندان 
شده بودند، آزاد شدند. 

علي القاصي، رئيس كل دادگستري اس��تان تهران با بيان اينكه  تعداد 
كمي از دستگيرشدگان اغتشاشات اخير اين اس��تان در زندان به سر 
مي برند، گفت: اين افراد ج��زو عناصر اصلي و ليدرهاي اغتشاش��ات 
هس��تند.  وي گفت: تاكنون 83 درصد از افرادي كه در جريان قضايا و 
اغتشاشات اخير استان تهران روانه زندان شده بودند، آزاد شدند.  رئيس 
كل دادگستري استان تهران با اشاره به بازديد قضات ويژه پرونده هاي 
قضاياي اخير از زندان ها و ملاقات چهره  به  چهره آنها با دستگيرشدگان 
اين پرونده ها  عنوان كرد: طي سه ماه گذشته قضات ويژه پرونده هاي 
اغتشاشگران و همچنين مقامات و مديران قضايي استان تهران، ۲هزار 
و ۲3۹ نوبت بازديد از زندان ها داش��تند و به صورت چهره  به  چهره به 
گفت وگو با تك تك زنداني��ان پرداختند.  القاصي همچنين از اعزام دو 
هيئت حقوق شهروندي به زندان هاي اس��تان تهران خبرداد و گفت: 
در جريان اين بازديدها، علاوه بر ملاقات رو  در  رو با زندانيان مرتبط با 

قضاياي اخير، وضعيت كلي آنها نيز مورد بررسي قرار گرفت. 

مدير كل كودكان و نوجوانان س�ازمان بهزيس�تي كش�ور در 
خصوص ارائ�ه تس�هيلات درماني ب�ه خانواده ه�اي پذيراي 
كودك بيمار گف�ت: در انتخاب خان�واده ب�راي فرزندپذيري 
كودكان داراي معلوليت ي�ا نيازمند درمان، ت�وان مالي مورد 
نياز ب�راي حمايت از كودك در هر ش�رايطي براي بهزيس�تي 
حائز اهميت اس�ت، با اين ح�ال در برخي موارد ك�ه خانواده 
نيازمن�د حماي�ت بيش�تري در ام�ر فرزندپذي�ري اس�ت، 
كمك هزينه اي جهت حمايت از اين خانواده ها برقرار مي شود. 
چندي پيش سازمان بهزيستي از وجود حدود هزار كودك داراي 
معلوليت يا نيازمند درمان زير 16 سال بي سرپرست يا فاقد سرپرست 
مؤثر در مراكز بهزيستي خبر داد و اعلام كرد كه در حال حاضر تعداد 
محدودي ب��راي فرزندپذيري ك��ودك داراي معلوليت يا نيازمند 
درمان اقدام مي كنند.  بررسي آمارهاي سال گذشته بهزيستي نيز 
گواه همين موضوع بوده است؛ به طوري  كه گفته شد سال گذشته 
حدود ۲00 خانواده و امسال بالغ بر 100 خانواده اقدام به پذيرش 
اين كودكان كرده اند كه بعضاً داراي اختلال اوتيسم، HIV، هپاتيت 
و فلج مغ��زي بودند. اين در حالي اس��ت كه مدي��ر كل كودكان و 
نوجوانان سازمان بهزيستي كشور بر اين اعتقاد است كه در برخي از 

اين فرزندخواندگي ها ديده مي شود كودك پس از ورود به خانواده، 
مراحل درمان را سريع تر طي و شرايط بهتري پيدا مي كند و در همين 
راستا هم اعلام شد خانواده هاي متقاضي اين كودكان خارج از نوبت 
در اولويت قرار مي گيرند.  سعيد بابايي، مدير كل كودكان و نوجوانان 
سازمان بهزيستي كشور در خصوص ارائه تسهيلاتي براي درمان 
اين كودكان يا پرداخت كمك هزينه درماني به خانواده هاي پذيراي 
كودك بيمار توضيح داد و به ايسنا گفت: اصولاً خانواده هايي كه در 
سال هاي گذش��ته اقدام به پذيرش كودكان نيازمند درمان جهت 
فرزندخواندگي كرده اند، هيچ مطالبه و درخواستي جهت حمايت 
مالي از سازمان بهزيستي نداش��ته اند.  وي افزود: اين خانواده ها با 
انتخاب ارزشمندي كه داشته اند، بدون هيچ چشمداشت به حمايتي، 
اقدام به اين انتخاب كرده اند. در انتخاب خانواده براي فرزندپذيري 
اين نكته براي بهزيستي حائز اهميت است كه خانواده توان مالي 
مورد نياز براي حمايت از كودك را در هر شرايطي يعني چه سلامت و 
چه نيازمند درمان داشته باشد. با اين حال در برخي موارد كه خانواده 
نيازمند حمايت بيشتري در امر فرزندپذيري بوده، كمك هزينه اي 
جهت حمايت از اين خانواده ها برقرار شده و همچنين ارجاعاتي به 

سيستم هاي درماني صورت پذيرفته است. 
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